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خرید و فروش طلا و سکه فقط با فاکتور قابل استعلام
معاون صنایع عمومی  وزارت صنعت، معدن و تجارت در نامه ای به رئیس اتاق 
اصناف ایران اعلام کرد که همه اصناف و واحدهای ســکه و طلا بایستی هنگام 
فروش سکه و طلا اعم از مصنوعات و آب شده، نسبت به صدور فاکتور ثبت شده 
در سامانه جامع تجارت و ارائه آن به مشتری اقدام کنند.به گزارش ایسنا، محمد 
مهدی براداران )معاون صنایع عمومی وزارت صمت( در نامه ای خطاب به قاســم 
نوده فراهانی )رئیس اتاق اصناف ایران(، ضمن اشاره به الزام ثبت معاملات انواع 
طلا در سامانه جامع تجارت، بر ارائه فاکتور قابل استعلام سامانه در انواع معاملات 
ســکه و طلا تاکید کرد.طبق تاکید وزارت صمت، همه اصناف و واحدهای سکه 
و طلا بایســتی هنگام فروش سکه، طلا )آب شده و مصنوعات( نسبت به صدور 

فاکتور ثبت شده در سامانه جامع تجارت و تحویل به مشتری اقدام کنند.

تاکید ایران و آذربایجان
 بر تکمیل کریدور شمال-جنوب

وزیــر راه و شهرســازی طی تماس تلفنی با معاون نخســت وزیر جمهوری 
آذربایجان بر توســعه روابط اقتصادی میان ایــران و آذربایجان به ویژه تکمیل 
کریدور راهبردی شــمال- جنوب تاکید و نسبت به بهبود هرچه سریع تر روابط 
سیاســی دو کشور ابراز امیدواری کرد.به گزارش وزارت راه و شهرسازی، مهرداد 
بذرپاش وزیر راه  و شهرســازی و رئیس کمیســیون مشترک ایران و آذربایجان 
در گفت وگــوی تلفنی با شــاهین مصطفی اف معاون نخســت وزیر جمهوری 
آذربایجان و رئیس کمیسیون مشترک دو کشور، بر اجرای پروژه های در دستور 
کار کمیسیون مشترک تاکید کرد.بذرپاش در ادامه تکمیل کریدور شمال-جنوب 
به عنوان یک کریدور راهبردی را مورد اشاره قرار داد و ابراز امیدواری کرد روابط 
سیاســی میان ایران و آذربایجان هرچه سریع تر بهبود یابد.معاون نخست وزیر 
جمهوری آذربایجان نیز در این گفت وگوی تلفنی عید قربان را پیشاپیش تبریک 
گفت و ضمن ابراز خرســندی از بهبود روابط دو کشور بر توسعه همکاری های 
اقتصادی تاکید کرد.گفتنی اســت، طرفین سایر حوزه های همکاری کمیسیون 
مشــترک اقتصادی دو کشور از جمله حمل ونقل، ترانزیت، آب، انرژی و ... را نیز 

مورد بحث و تبادل قرار دادند.

اجرای طرح توسعه مجتمع فولاد خرم آباد 
در مرحله مقدماتی

مقدمات اجرای طرح توسعه مجتمع فولاد خرم آباد فراهم شد .رییس سازمان 
صنعت ، معدن و تجارت لرستان گفت: مقدمات اجرای طرح توسعه مجتمع فولاد 
خرم آباد برای تولید ورق های کمتر از ۱۰ میلیمتر فراهم شــده است.به گزارش 
ایرنا بهمن جعفری در حاشــیه بازدید از مجتمع فولاد شهرک صنعتی شماره ۲ 
خرم آباد اظهار کرد: این مجموعه در ســنوات گذشته توسط بخش خصوصی با 
عاملیت بانک تجارت در زمینه میل گرد راه اندازی شــد.وی افزود: از سال ۱۴۰۱ 
این مجموعه به بخش خصوصی دیگری واگذار شده که تغییر خط تولید دادند و 
مــواد خام را به ورق های فولادی با ضخامت بالای ۱۰ میلیمتر و عرض ۱.۵ متر 
تبدیل می کنند و بازار خوبی در سطح کشور دارند.جعفری با بیان اینکه ظرفیت 
تولید این مجتمع ۳۰۰ هزار تن در سال است تصریح کرد: طرح توسعه این واحد 
در زمینه انواع سازه های فلزی و همچنین تولید انواع ورق های با ضخامت کمتر 
از ۱۰ میل انجام می شــود که در این راســتا مقرر ش یکی از واحدهای تعطیل 
همجوار این واحد مه تحت تملک بانک اســت به مجموعه واگذار و از سالن های 
تولید آن برای ورق های کمتر از ۱۰ میلیمتر اســتفاده شود.وی ادامه داد: با این 
کار به نوعی واحدی که تحت تملک بانک و راکد بوده به چرخه تولید برمی گردد 

و مجموعه فولاد نیز توسعه پیدا می کند.

نوسان سکه در کانال ۲۸ میلیون تومان
هر قطعه ســکه تمام بهار آزادی طرح جدید روز سه شنبه در بازار تهران ۲۸ 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومان معامله شــد که نسبت به روز پیش از آن ۱۰۰ هزار 
تومان افزایش داشــت.به گزارش ایرنا، هر قطعه سکه بهار آزادی طرح جدید بر 
اساس نرخ اعلامی اتحادیه صنف فروشندگان و سازندگان طلا، جواهر، نقره و سکه 
تهران سکه تمام بهار آزادی طرح قدیم با ۱۰۰ هزار تومان افزایش قیمت نسبت 
به روز دوشنبه با قیمت ۲۵ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان معامله شد.نیم سکه بدون 
تغییر قیمت نســبت به روز قبل در بازار تهــران ۱۵ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان 
معامله شد. ربع سکه به ۱۰ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان رسید و سکه یک گرمی هم 
۶ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان داد و ستد شد.قیمت هر گرم طلای ۱۸ عیار دیروز 
در بازار طلای تهران ۲ میلیون و ۳۳۶ هزار تومان اعلام شد.امروز بهای هر انُس 

طلا نیز در بازارهای جهانی به یک هزار و ۹۵۲ دلار است.

رشد ۲ هزار واحدی شاخص بورس 
شاخص کل بورس تهران در پایان معاملات روزگذشته با ۲ هزار و ۷۱۸ واحد 
افزایش در ارتفاع ۲ میلیون و ۱۶۶ هزار واحدی ایســتاد.به گزارش ایرنا، شاخص 
هم وزن با ۸۵۸ واحد افزایش به ۷۳۸ هزار و ۸۶۴ واحد و شاخص قیمت با ۴۹۸ 
واحد رشــد به ۴۲۹ هزار و ۲۵۷ واحد رســید.روز سه شنبه در معاملات بورس 
تهران، بیش از ۶ میلیارد و ۶۹۰ میلیون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 
۵۷ هزار و ۹۱۰ میلیارد ریال معامله شــد.پالایش نفت بندرعباس )شــبندر( با 
یک هزار و ۵۳۵ واحد، شرکت ســرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا( با ۷۱۲ 
واحد، نفت و گاز پتروشــیمی تامین )شستا( با ۶۰۷ واحد، پالایش نفت اصفهان 
)شپنا( با ۴۳۲ واحد و نفت بهران )شبهرن( با ۴۲۲ واحد تأثیر مثبت بر شاخص 

بورس داشتند.
در مقابل فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( با ۶۵۲ واحد، پتروشیمی پارس )پارس( 
با ۴۴۰ واحد، فولاد خوزســتان )فخوز( با ۳۵۱ واحد، پتروشیمی شیراز )شیراز( 
با ۳۱۶ واحد و پتروشــیمی نوری )نوری( با ۳۱۰ واحد تأثیر منفی بر شــاخص 
بورس داشتند.بر پایه این گزارش، گروه مالی شهر )شهر(، ایران خودرو )خودرو(، 
سایپا )خساپا(، شرکت ســرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا(، نوش مازندران 
)غنوش(، پالایش نفت اصفهان )شــپنا( و بهســاز کاشــانه تهران )ثبهساز( در 

نمادهای پرُتراکنش قرار داشتند.

ارائه لایحه اصلاح بیمه خودروهای نامتعارف به مجلس
رئیس کل بیمه مرکزی ضمن اشــاره به تدوین برنامه زمان بندی از ســوی 
مراجع ذیربط برای الکترونیکی شــدن ببمه های تکمیلی، از ارائه لایحه اصلاح 
قانون بیمه خودروهای نامتعــارف و افت قیمت خودروها به مجلس خبر داد.به 
گزارش ایسنا، مجید بهزادپور در نشست خبری، با بیان اینکه صنعت بیمه قیمت 
خدمات خود را مناسب با فضای اقتصادی افزایش نداده است، اظهار کرد: نمونه 
آن نیز بیمه شــخص ثالث است. نرخ دیه ۵۰ درصد، اما نرخ بیمه شخص ثالث 
۳۰ درصد افزایش یافت.وی ادامه داد: تعداد شــرکت های بیمه در سال گذشته 
حدود ۱۱.۸ درصد رشــد داشته و سهم بخش غیردولتی به ۷۲.۹ درصد رسیده 
است. افزایش سهم بیمه های اشــخاص حدود ۶.۶ درصد بود. تعداد افراد تحت 
پوشــش بیمه درمان ۱۷ درصد رشد داشــته و به ۲۰ میلیون نفر رسیده است. 
پوشــش بیمه زندگی با رشــد هفت درصدی به ۳۰ میلیون نفر رسیده و بیمه 
حوادث با پنج درصد رشــد به ۳۶ میلیون نفر رســیده است. بیمه نامه اشخاص 
حدود ۵۳.۲ دهم درصد رشد داشته و سال گذشته ۷۴.۱ میلیون فقره بیمه نامه 
صادر شــده اســت.رئیس کل بیمه مرکزی در ادامه در مورد الکترونیکی شدن 
بیمه های تکمیلی توضیح داد: الکترونیکی شــدن بیمه های تکمیلی یک تکلیف 
قانونی اســت، در این راستا هم وزارت بهداشــت و هم مراجع دیگر زمان بندی 
تدوین کردند و برای هر کدام از دستگاه ها که سهم و نقشی دارند وظایفی تعریف 
شده است. همچنین برای این منظور کارگروهی در وزارت بهداشت شکل گرفته 
است.امیدواریم بررســی لایحه به زودی در دستور کار مجلس قرار گیرد.رئیس 
کل بیمه مرکزی در ادامه در مورد سوئیچ بیمه اظهار کرد: حدود سه هفته قبل 
قائم مقام بیمه مرکزی بخشــنامه ای صادر و شروع عملیات سوییچ را اعلام کرد. 
تعدادی از شرکت های بیمه به تکالیف خود در بخشنامه عمل و برخی دیگر عمل 
نکردند اما به طور کلی ســوییچ شروع به کار کرده است.بهزادپور در مورد زمان 
رونمایی از کروکی آنلاین توضیح داد: اقداماتی که به صورت مشترک با نهادهای 
دیگر انجام می شــود ممکن است به تاخیر بیفتد، اما بیمه وظایف خود را انجام 

داده است و به زودی شاهد این رونمایی خواهیم بود.

اخبار کوتاه

بازار 

بورس

بانک و بیمه

شــکایت از مصوبه شــورای عالی کار در خصوص نرخ 
حداقل دستمزد کارگران در هیئت تخصصی دیوان عدالت 
اداری بررسی شد که رای به رد این شکایت داده شده است.
معاون قضایی دیوان عدالت اداری در یک نشســت خبری 
شکایت از مصوبه شورای عالی کار در خصوص نرخ حداقل 
دســتمزد کارگران در هیئت تخصصی دیوان عدالت اداری 
بررسی شد که رای به رد این شکایت داده شده است.مهدی 
دربین، معاون دیوان عدالــت اداری گفت: در اجرای قانون 
تبادل کردیم، توضیحات مجموعه شورایعالی کار را گرفتیم، 
پرونده به هیات تخصصی بیمه کار و تامین اجتماعی دیوان 
عدالت اداری ارجاع شــد و هفته ی گذشته بررسی صورت 
گرفت. طبق اطلاعات ما هیئت تخصصی شــکایت را موجه 

ندانست و رأی به رد شکایت صادر کرد.
به گزارش ایلنا، نظر به شــکایت تشــکل های کارگری 
بــه دیوان عدالت اداری در رابطه بــا مصوبه مزدی ۱۴۰۲، 
اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری نیز به کمیسیون اصل 
۹۰ مجلس در رابطه با این مصوبه دولت در شــورای عالی 
کار اعتراض کرد. این کمیسیون در نامه ای رسیدگی به آن 
را خارج از شرح وظایف خود معرفی و آن را مربوط به دیوان 
و کمیته تطبیق قوانین مجلس دانسته است.اما علی خدایی 
)عضو شــورای عالی کار و عضو هیــات مدیره کانون عالی 
شوراهای اســلامی کار( که خود از مذاکره کنندگان مزدی 
اســت، درباره دلایل شکایت مطرح شده ازسوی کارگران و 
نیز دلایل رد آن ازســوی دیوان عدالت اداری گفت: البته ما 
جزء شکایت کنندگان از مصوبه مزد ۱۴۰۲ نبودیم اما کسانی 

که شــکایت کردند بهتر درباره اینکه برنامه بعدی شان پس 
از رد شکایت توسط دیوان عدالت اداری چیست، می دانند. 
دلیل دیوان نیز برای رد شــکایت مشخص است. ما در سال 
۱۳۹۹ که اعضای کارگری شــورای عالی کار مصوبه مزد را 
امضا نکردند، به دیوان عدالت اداری شکایت کردیم و حدس 
می زدیم شکایت امسال درباره مزد کارگران نیز در رابطه با 
ســال ۱۴۰۲ به همان سرنوشت سال ۱۳۹۹ دچار شود.وی 
افزود: در سال ۱۳۹۹ صورتجلسه تصویب مزد توسط گروه 
کارگری امضا نشــد. در همان زمان اگر ما به این مسئله در 
رســانه ها کمتر پرداختیم، علتش آن بود که نمی خواستیم 
موضع گروه کارگری تضعیف شــود. اما حالا که این اتفاق 
افتاد و شــکایت توسط دوستان دیگر ما در جامعه کارگری 
انجام و سپس رسانه ای شــد، با رد این درخواست شکایت 
باید این نکته اشاره کنیم که دیوان عدالت اداری متاسفانه 
به جای ورود به ماهیت ماده ۴۱ قانون کار و اجرا نشدن آن 
در مصوبه مزدی، به ماهیت ۱۶۷ قانون کار )که در رابطه با 
ساختار شورای عالی کار است( رجوع می کند.خدایی با اشاره 
به اینکه طبق ماده ۴۱ قانون کار مزد مصوب باید براســاس 
نرخ تورم و ســبد حداقل معیشــت خانوار کارگری تعیین 
شود، گفت: برای مزد امسال، سبد توافق شده میان کارگر و 
کارفرما و دولت عدد ۱۳ میلیون و ۹۰ هزار تومان بوده است. 
وقتی دولت و کارفرما و کارگر هر سه در شورای عالی کار بر 
این عدد توافق دارند و وقتی گروه کارگری که موضعش رقم 
بالای ۱۵ میلیون تومان ســبد حداقل معیشت بود، چنین 
رقمی را مانند دو طرف کارفرمایی و دولت پذیرفت، در چنین 

شرایطی وقتی دیوان عدالت اداری که به خود توافقات شورا 
رجوع می کند، باید بپذیرد که مــاده ۴۱ قانون کار باتوجه 
به ســبد توافقی اجرا نشده است.وی افزود: متاسفانه تجربه 
تاریخی ما نشــان می داد که در دیوان به جایی نمی رسیم. 
در شــرایط فشار دو ســویه روی گروه کارگری در شورای 
عالــی کار طرفین می گفتند: یا افزایش ۲۷ درصدی حقوق 
کارگران را می پذیرید یا بدون حضور گروه کارگری شورای 

عالی کار، افزایش مزد ۲۱ درصدی را تصویب می کنیم. 
ما با علم اینکه امضا کردن یا نکردن صورتجلسه مصوبه 
مزدی برای دیوان عدالت اداری فرقی در رسیدگی نمی کند، 
مصوبه را امضا کردیم تا در بین این دو گزینه حداقل افزایش 
۲۷ درصدی را برای کارگران تصویب کنیم. ما تجربه دیوان 
را چندبار داشــتیم و یکبار در سال ۱۳۹۱ به دیوان عدالت 
اداری برای مزد شــکایت کرده بودیم و یک بار نیز در سال 
۱۳۹۹ چنیــن کردیم و هر دو بار شــکایت رد شــد.عضو 
کارگری شــورای عالی کار تصریح کرد: در شکایت ۱۳۹۹ 
علیرغم اینکه تمامی مولفه هــای لازم در حوزه عدم رعایت 
قانون وجود داشــت و نظر گروه کارگری در مصوبه مزدی 
درج نشــده و صورتجلسه توســط نمایندگان کارگری در 
شورا امضا نشده، دیوان با ارجاع به این نکته که نمایندگان 
کارگری صرفا در جلســه حضور داشتند و طبق آیین نامه 
مزد مصوب رای اکثریت )نمایندگان کارفرمایی و دولت( را 
داشــته است، شــکایت ما را در آن سال نیز رد کرد.ممکن 
است دوستان دیوان عدالت اداری در واکنش بگویند که این 

مزد امضای نمایندگان کارگری را دارد. 

بنده از همین جا صراحتا می گویم که دیوان فرض کند 
اعضای کارگری شــورای عالی کار نیز به هر دلیلی برخلاف 
قانون اشــتباه تصمیم گرفته باشند. مگر ما مرجع حقوقی 
دیگری در اینجا به جز دیوان عدالت اداری داریم که بتواند 
جلوی خطای بنده به عنوان نماینــده کارگر را بگیرد؟وی 
اضافــه کرد: ممکن اســت در اعلام جزئیــات رای دیوان، 
ارجاعی به امضای نمایندگان کارگری پای صورتجلسه مزد 
بشــود، اما پیشاپیش پاسخ می دهم که چنین امضایی پای 
مصوبه مزدی ۱۳۹۹ نیز وجود نداشــت و در آن ســال نیز 
دیوان شــکایت طرف کارگری را رد کرد.عضو هیات مدیره 
کانون هماهنگی شوراهای اسلامی کار با بیان اینکه »کاش 
دوستان دیوان عدالت اداری در هنگام صدور رای توضیحات 
ما نمایندگان کارگری را نیز می شــنیدند و بعد رای صادر 
می کردند« گفت: اینکه دیوان می گوید ما از شورای عالی کار 
توضیح درباره این شکایت خواستیم، نشان می دهد که تنها 
از طرف دولتی شورا توضیح خواستند زیرا درخواست توضیح 
برای ما نمایندگان کارگری نیامده است.خدایی تصریح کرد: 
طبق ماده ۱۶۷ قانون کار، شورای عالی کار موظف است که 
به تکالیفی عمل کند که ذیل قانون کار برعهده اش گذاشته 
شده و ما ذیل قانون کار تنها موردی که در رابطه با جزئیات 
دستمزد داریم، مربوط به ماده ۴۱ قانون کار است که مولفه 
اول آن توجه به نرخ تورم اســت و مولفه دوم می گوید مزد 
تعیین شــده باید بتواند حداقل های یــک زندگی را تامین 
کند. ما ماه ها کار کردیم که عدد مربوط به حداقل های یک 
زندگــی را احصا کنیم. اما در پایان روی عدد ۱۳ میلیون و 
۹۰ هزارتومان توافق کردیم. این یعنی ملاک بند دوم ماده 

۴۱ عدد مذکور است. 
وقتی مزد تعیین شــده با همه اما و اگرها به ۷ میلیون 
تومان نمی رســد، دیوان عدالت اداری بر چه اساســی این 
فاصله را غیرقانونی تشــخیص نمی دهد؟ وی افزود: ممکن 
اســت دوســتان دیوان عدالت اداری در واکنش بگویند که 
این مزد امضــای نمایندگان کارگری را دارد. بنده از همین 
جا صراحتا می گویم کــه دیوان فرض کند اعضای کارگری 
شــورای عالی کار نیز به هر دلیلی برخلاف قانون اشــتباه 
تصمیم گرفته باشند. مگر ما مرجع حقوقی دیگری در اینجا 
به جز دیوان عدالــت اداری داریم که بتواند جلوی خطای 
بنده به عنوان نماینــده کارگر را بگیرد؟ به همین دلیل ما 
معتقدیم که دیوان باید باتوجه به نقض ماده ۴۱ قانون کار 
در مصوبه مزدی باید به این شکایت رسیدگی کرده و آن را 
رد نمی کرد، اما گویا طبق معمول ملاک قضات دیوان بازهم 
صرفا رعایت فرمی و شــکلی جلسه مزدی شورای عالی کار 
طبــق ماده ۱۶۷ قانون کار بوده و براین اســاس رای به رد 

شکایت دادند.
خدایی در پایان تاکید کرد: ما براساس ماده ۱۶۸ قانون 
کار این امکان را داریم که تقاضای تشــکیل جلسه مجدد 
شــورای عالی کار را بدهیم. باتوجــه به اینکه دولت هم در 
جلسات شورای عالی کار تاکید بر مهار تورم داشتند و دلیل 
آقایان در رد افزایش دستمزد، پیشرانه نشدن مزد در بحث 
افزایش تورم و مهار شدن تورم تولید از سه ماه قبل و وعده 
کنترل تورم مصرف کننده بود، اما عملا این اتفاق نیفتاد و ما 
همین روز گذشته شاهد افزایش ۳۰ درصدی قیمت لبنیات 
بودیم. این افزایش قیمت ها نیز توسط مراجع رسمی دولتی 
ابلاغ می شــود و دولت در جلسه وعده هایی داده که عملی 
نشده و به همین دلیل گروه کارگری اصرار دارد تا درخواست 
جلسه بررسی مجدد مزد را بدهد. باید جلسه شورای عالی 
کار تشــکیل شود تا ما دلایل قانونی و منطقی خود را برای 

بازنگری مزد کارگران را بتوانیم مطرح کنیم.

مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید از 
تکمیل و تحویل ۳۰ هزار واحد باقیمانده مسکن 
مهر که ۲۰ هزار واحد آن در پردیس و ۱۰ هزار 
واحد آن در ســایر شهرهای جدید قرار دارد در 

دولت ســیزدهم خبر داد.به گزارش خبرگزاری 
مهر به نقل از وزارت راه و شهرســازی، علیرضا 
جعفری معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل 
شرکت عمران شــهرهای جدید روند تکمیل 

واحدهای باقیمانده مسکن مهر تحت مسئولیت 
شهرهای جدید را اعلام کرد و گفت: با رویکرد 
تــازه وزارت راه و شهرســازی مبنی بر تحویل 
تمامی واحدهای مســکونی بــا تمامی خدمات 
زیربنایی و روبنایی، واحدهای باقیمانده مسکن 
مهر به متقاضیان تحویل خواهد شد.معاون وزیر 
راه و شهرســازی تکمیل واحدهای مســکونی 
مهــر را منوط بــه مشــارکت متقاضیان برای 
تکمیل مشــاعات برشــمرد و افزود: بخشی از 
تکمیل مشــاعات از جمله نصب پکیج، نصب 
کابینت و مواردی از این دســت برعهده مردم 

و باقیمانده تکمیل مشــاعات بر عهده شرکت 
عمران شــهرهای جدید است که ضرورت دارد 
تــا همزمان با هم پیش برود و به کار ســرعت 
بدهد.معاون وزیر راه و شهرسازی توضیح داد: تا 
نیمه اول سال جاری ۱۰ هزار واحد مسکن مهر 
پردیس افتتاح می شود. همچنین در کنار افتتاح 
ایــن واحدها نیز ۲۸۰۰ واحد مســکن مهر در 
پرند آماده تحویل است که افتتاح آن به زودی 
اعلام خواهد شــد.جعفری در خصوص تکمیل 
واحدهای مســکن مهر هشتگرد گفت: بخشی 
از واحدهای مســکونی مهر هشتگرد به دلیل 

محدودیت در تأمین منابع مالی باقیمانده بود 
که با درایت وزیر راه و شهرسازی این واحدها نیز 
تعیین تکلیف و منابع مالی آن تأمین شده است 
که آنها نیز در روند تسریع در تکمیل قرار دارند.
وی در توضیح تمامی واحدهای باقیمانده مسکن 
مهر بیان کــرد: در مجمــوع از ۶۰ هزار واحد 
باقیمانده مســکن مهر ۳۰ هزار واحد تکمیل و 
تحویل مردم شد و ۳۰ هزار واحد دیگر باقیمانده 
اســت که ۲۰ هزار واحد آنها در پردیس و ۱۰ 
هزار واحد دیگر در شــهرهای جدید هشتگرد، 

گلهبار و سایر شهرهای جدید قرار دارد.

یک کارشناس حوزه آب گفت: طبق گزارش 
وزارت نیرو ایرانی ها از ابتدای پیروزی انقلاب تا 
به امروز ۱۴۳ میلیارد متر مکعب بیشتر از آن 
چیزی که وارد ســفره های آب زیرزمینی شده 
برداشت آب داشته اند، بنابراین مهمترین عامل 
ایجاد فرونشست در ایران برداشت های انسانی 
اســت.محمد درویش در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادی ایلنا، درباره پدیده فرونشست در پهنه 
سرزمینی کشــور در پی تداوم خشکسالی ها 
اظهار داشت: از اوایل دهه ۸۰ اولین گزارش های 
ســازمان زمیــن شناســی در زمینــه وقوع 
فرونشست در کشور منتشر شد و برای اولین بار 
با گزارش رسمی روبرو شدیم که نشان می داد 
فرونشست زمین در حال رخ دادن است و این 
مسئله جدی شــد. آن زمان در دشت فامنین 
در کبودرآهنگ همدان ۱۱ فروچاله ثبت شد، 
همچنین فرونشست در منطقه شهریار، جنوب 

غربــی تهران و معین آباد در ورامین در آغازین 
ســال های دهه ۸۰ رخ داد و بحران را گستره 
کــرد و اکنون نزدیک دو دهه اســت که خطر 
فرونشســت خیلی جدی مطرح می شود.وی با 
بیان اینکه قبل از دهه ۸۰ فرونشست چندان 
محســوس نبوده اســت، گفت: طبق گزارش 
وزارت نیــرو ایرانی ها از ابتدای پیروزی انقلاب 
تا به امروز ۱۴۳ میلیارد متر مکعب بیشتر از آن 
چیزی که وارد ســفره های آب زیرزمینی شده 
برداشت آب داشته اند، بنابراین مهمترین عامل 
ایجاد فرونشست در ایران برداشت های انسانی 
است، بعبارت دیگر نقش پررنگ عوامل انسانی 
در وقوع پدیده فرونشست غیر قابل انکار است 
و پدیده هایی مثل جهان گرمایی و تغییر اقلیم 
هم این موضوع را تشدید می کند.این کارشناس 
حوزه آب و محیط زیست تصریح کرد: در حال 
حاضر بدترین شــرایط را در استان اصفهان و 

بعد خراسان رضوی، یزد، کرمان و فارس دارند، 
در جنوب غربی و جنوب شــرقی استان تهران 
نیز وضعیت نگران کننده اســت، بخش هایی از 
هرمزگان در قلمرو شهرستان میناب نیز شاهد 
درباره  داریم.وی  فرونشست هایی مخاطره آمیز 
آثار احداث شبکه فاضلاب بر تشدید فرونشست 
بیان داشــت: اکنون گزارش هایی از شــیراز و 
تهران دیده می شــود و برخــی صاحبنظران 
اعتقــاد دارند که جمــع آوری فاضلاب و عدم 
اجــازه اینکه آب به ســفره های آب زیرزمینی 
نفوذ کنــد، می تواند تراز منفــی آبخوان ها و 
فرونشست را تشدید کند، البته این بدان معنا 
نیست که شبکه فاضلاب طرح درستی نیست 
اما ما باید با جمع آوری آب های خاکســتری و 
تصفیه؛ دوباره آنها را به زیر زمین تزریق کنیم 
نه اینکه آنها را استفاده مجدد و امکان تخریب 
آبخوان ها را تشدید کنیم، از جمع آوری شبکه 

فاضلاب باید استفاده کنیم تا میزان نیترات آب 
و خاک زیاد نشــود یعنی باید فاضلاب تصفیه 
و در ســفره ها تزریق شود و به این ترتیب این 
چالش را به فرصت تبدیل کنیم.درویش درباره 
اینکه راه گریزی از فرونشســت داریم یا خیر، 
خاطرنشــان کرد: اکنــون پروژه هایی در قالب 
طرح تعادل بخشی ســفره های آب زیرزمینی 

معرفی شــده راه آن حمایت همه جانبه همه 
ارکان حاکمیت از طرح تعادل بخشی سفره های 
آب زیرزمینی است، اگر این طرح اجرا شود و ما 
بتوانیم دوباره تغذیه را با برداشت یکسان کنیم 
آن زمان این امید وجود دارد که در بخشــی از 
سرزمین که دچار فرونشست می شود بیش از 

این گسترش پیدا نکند.

کاش قبل از صدور رای؛ توضیحات نمایندگان کارگری شنیده می شد

تکلیف دستمزد کارگران روشن شد

معاون وزیر راه و شهرسازی:

۳۰ هزار واحد باقیمانده مسکن مهر تکمیل می شود

تراز  منفی آبخوان ها و مخاطراتی که سرزمین را تهدید می کند

کدام مناطق ایران بیشتر فرونشست دارند؟

محمدرضا رضایی کوچی رئیس کمیسیون عمران 
گفت: اجازه دادیم شــورای عالی مسکن قمیت گذاری 
کند و از طریق هوش مصنوعی ما بتوانیم برای اجاره 
و فروش واحدها یک کشف قیمت داشته باشیم.رئیس 
کمیســیون عمران گفت: اجازه دادیم شــورای عالی 
مســکن قمیت گذاری کند و از طریق هوش مصنوعی 
ما بتوانیم بــرای اجاره و فروش واحدها یک کشــف 

قیمت داشته باشیم.
محمدرضــا رضایی کوچی دربــاره ثبت معاملات 
مســکن در ســامانه و  گفت: قرار است هر معامله ای 
که در کشــور انجام می شود در سامانه ثبت معاملات 
مسکن، ثبت شود و کد رهگیری بگیرند؛ در معاملاتی 
که بدون کد رهگیری انجام شود شوند، تخلف صورت 
گرفته اســت.رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای 
اسلامی تاکید کرد: ما همه دستگاه ها را اعم از نیروی 
انتظامــی، اداره ثبــت، مخابرات، آب، بــرق و فضای 
مجــازی مکلف کرده ایم تا همــه آن ها اطلاعات تمام 
واحدها را در ســامانه قرار دهند و هر قرارداد و اتفاقی 
می خواهد بیفتد حتما باید در این ســامانه ثبت شود.

وی خاطرنشان کرد: ما روی این موضوع تاکید داریم، 
هر قرارداد و معامله ای خارج از ســامانه انجام شود، از 
نظر ما تخلف است و قابل قبول نیست و دستگاه های 
نظارتی باید ورود و برخورد کنند.این نماینده مجلس 
درباره تصویب طرح دوفوریتی ساماندهی بازار مسکن 
و تاثیــر آن روی این بــازار بیان کرد: قطعا بســیار 
تاثیرگذار می تواند باشد. توجه داشته باشید در گذشته 
زمین های بایر در شهرها زیاد بود ما مکلف کردیم اگر 
این زمین ها به سمت ساخت و ساز نیایند، باید مالیات 
دهند. به شــهرداری ها گفته ایم بیایند برای شناسایی 
خانه هــای خالی کمــک کنند و ۵۰ درصــد درآمد 
حاصل از شناســایی خانه های خالی را به شهرداری ها 
بدهیــم، یعنی انگیزه را در شــهرداری ها بالا برده ایم. 
از ســوی دیگر آمدیم بنگاه های مشــاورین املاک را 
ساماندهی کردیم، ابتدا گفتیم باید رتبه بندی شوند و 
حق الزحمه شان تابعی از قیمت معامله نباشد زیرا در 
گذشته این گونه بود که هرچه قیمت ملک بیشتر بود 
سهم حق الزحمه این مشاورین هم بیشتر بود و کمک 

می کرد قیمت بالا برود.

معاون اســتاندارد پرواز سازمان هواپیمایی کشوری 
با بیان اینکه اگر هواپیما دچار فرســودگی شود، دیگر 
قابلیت پرواز نخواهد داشت، گفت که برنامه های نوسازی 
ناوگان در سال های گذشته موفق نبوده و در زمان برجام 
انتخاب های خوبی برای واردات نداشتیم.به گزارش ایسنا،  
محمد شهبازی با بیان اینکه لغت فرسوده برای هواپیما 
لغت صحیحی نیســت، گفت: می توان گفت هواپیمای 
با ســن بالا و سالخورده؛ چون مفهومی که از فرسودگی 
دریافت می شود با مفهوم سالخوردگی متفاوت است و 
هواپیما اگر فرسوده باشد اجازه پرواز نخواهد داشت.وی 
خاطرنشــان کرد: هواپیماها بر اساس سیستم تعمیر و 
نگهداری که برایشــان تعریف شــده، با گذشت زمان 
هزینه هــای تعمیر و نگهداری آنها افزایش پیدا می کند 
اما نمی توان گفت که فرسوده شده اند؛ مگر اینکه کاملا 
از خط پرواز کنار گذاشته شده باشد و برنامه های تعمیر 
و نگهداری  آن اجرا نشــود؛ در آن صورت هواپیما دچار 
فرسودگی می شود و دیگر قابلیت پرواز نخواهد داشت.
معاون اســتاندارد پرواز ســازمان هواپیمایی کشوری 
با بیان اینکه عمر ناوگان هوایی در کشــور ما بالاست، 

اظهار کرد: عمر ناوگان هوایی ما حدودا ۲۷ سال است؛ 
ما نیاز داریم که ناوگانمان را نوسازی کرده و هواپیمای 
جدید وارد ناوگان کنیم؛ اما به دلیل وجود تحریم ها این 
کار با مشــکلاتی همراه است؛ زیرا کارخانه های سازنده 
هواپیما مستقیما به ما هواپیما نمی فروشند؛ همچنین 
به صورت مســتقیم هیچ کدام به مــا قطعه نمی دهند؛ 
سخت ترین بخش تحریم های حوزه حمل ونقل همین 
بخش هوایی است.شهبازی در یک برنامه تلویزیونی با 
بیان اینکه صرفه اقتصادی در هواپیمای جدید اســت، 
گفت: خرید هواپیمای جدید مشــکلات بیشتری دارد؛ 
اگرچــه ما یک برنامه مفصل برای ایــن موضوع داریم.  
طی سالیان گذشته برنامه هایی که برای نوسازی ناوگان 
بوده، برنامه های موفقی نبوده اســت.وی با بیان اینکه 
در زمان برجام هم انتخاب های خوبی نداشــتیم، افزود: 
هواپیماهایی که وارد کشور شدند، با شرایط اقلیمی کشور 
کاملا ســازگاری نداشــتند و علاوه بر این، شرکت های 
ســازنده با قراردادهایی که با ما بسته بودند، در تامین 
قطعات همکاری نکردند که باعث شــد بخش زیادی از 

این هواپیماها زمینگیر شود.

هواپیماهای فرسوده اجازه پرواز ندارنداستفاده از هوش مصنوعی برای قیمت گذاری مسکن و اجاره بها 


